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Den danske modstandsbevægelse 

Den danske modstandsbevægelse var dels et civilt baseret 
modsvar til den tyske besættelse af Danmark under 2. ver-
denskrig, dels et militært koordineret modsvar, der var in-
spireret af engelsk militær. Modstandsbevægelsen i Dan-
mark havde indtil 1942, hvor krigslykken skiftede, kun få 
medlemmer. Modstandsbevægelsen foretog sabotage af 
industri, jernbaner likvidering af stikkere.  

Modstandsbevægelsen blev aldrig stor og overtog ikke kon-
trollen af nogen områder fra tyskerne. Alligevel var den 
med til at præge indtrykket af besættelsen. Blandt de stør-
ste bedrifter var redningsaktionen for de danske jøder 
til Sverige, en aktion der betragtes som en af de største ak-
tioner gennemført af en modstandsbevægelse i et land be-
sat af Nazi-Tyskland. Resultatet var, at langt størsteparten 
af den dansk/jødiske befolkning overlevede besættelsen. 
Modstandsbevægelsen bestod af grupper fra alle dele af 
landet. 

Efter Tysklands invasion af Sovjetunionen i 1941 blev Dan-
marks Kommunistiske Parti (DKP) forbudt i Danmark. Parti-
et begyndte i løbet af 1942 at organisere væbnede mod-
standsgrupper vendt imod den tyske besættelsesmagt og 
den danske regerings samarbejdspolitik. Samtidig begyndte 
partiet at udgive den illegale avis Land og Folk, som blev et 
af de største illegale blade under besættelsen. 

En af de kommunistiske modstandsgrupper, som blev dan-
net i løbet af 1942, var KOPA (Kommunistiske Partisaner). 
KOPA's aktiviteter bestod primært af mindre angreb med 
hjemmelavede bomber, hærværk og ildspåsættelser. I 1943 
skiftede gruppen navn til BOPA (Borgerlige Partisa-
ner). BOPA var under besættelsestiden med en lille kreds af 
aktive modstandsfolk i stand til at gennemføre adskillige 
store sabotageaktioner og likvideringer. 

De væbnede modstandsgrupper blev organiseret i kompag-
nier og mindre delinger. BOPA bestod i gennemsnit af 5-6 
grupper á 6-7 mand. Udskiftningen var stor: de fleste var 
del af det praktiske arbejde i ca. 3-4 måneder, hvorefter de 
måtte flygte til Sverige, hvis de ikke var arresteret eller 
dræbt. I løbet af krigen var der ca. 300 mand i BOPA's kamp
- og sabotagegrupper.  

Ved siden af de egentlige kampgrupper blev der organiseret 
grupper, som stod for 
transport af våben/flygt-
ninge og våbenopsamling. 
En af de bedst kendte af 
denne type er Hvidsten-
gruppen, som blev op-
rettet af Marius Fiil i 1943 
på opfordring af den jy-
ske modstandsbevægel-
ses leder Flemming 
Juncker, som samarbejde-
de med den britiske en-
hed SOE om opbygningen 
af den jyske modstands-
bevægelse.  

 SOE havde væsentlig indflydelse på opbygningen af den 
danske modstandsbevægelse og nedkastede allerede tid-
ligt faldskærmssoldater over Danmark. 

Godsejerens mand 

Flemming Juncker erhvervede i 1938 godset Overgård, der 
ligger lige syd for Mariager Fjord. Her ansattes i 1942 en 
mand ved navn Hangry Ernst Vagner Elius la Cour Hansen 
som driftsleder. Han blev født i Kongsted ved Fakse den 
13. april 1909, men på trods af navnet, er han ikke efter-
kommer af Pierre. Hans forældre hed Jørgen Hansen og 
Marie Sofie Hansen (født Jensen). Hvorfor la Cour indgår i 
hans fødenavn, ved vi ikke. 

Ved Ernst ansættelse understregede godsejer Flemming 
Juncker, at han meget ofte var fraværende, da han bl.a. 
fungerede som selvbestaltet salgskonsulent for sit firma i 
Køge, Junchers Savværk, der lavede parketgulve. Ernst 
skriver i et lille dagbogsnotat til Frihedsmuseet med titlen 
Hændelser på Overgård under besættelsen blandt andet:  

”På de ret få søndage, hvor godsejeren var hjemme i som-
meren 1943, inviterede han mig ofte på traveture i skove-
ne. Som uddannet forstkandidat var godsejeren naturligvis 
meget interesseret i skovdriften, og han fortalte livligt om 
værdien af de forskellige træsorter. Snakken gjaldt også 
den almindelige hverdag på godset og om krigssituatio-
nen. Engang spurgte jeg godsejeren, om han havde hørt 
om den jernbanesabotage, som var foretaget i Rold Skov. 
Hans svar afslørede baggrunden for de mange rejser: 
’Spørg aldrig om noget, som De ikke behøver at vide. Hvis 
De ikke ved noget, kan ingen senere tvinge Dem til at sige 
noget.’ Den besked tyggede jeg en del på.” 

”Den dag, Kaj Munk blev myrdet—den 5. januar 1944—
kom godsejeren ned på mit kontor og sagde: ’Dette mord 
vil føre til en alvorlig stramning i krigen, og for ikke at løbe 
en unødig risiko, vil jeg fra i dag ikke sove her på Overgård, 
før krigen er slut. Vi drøftede, hvordan den nærmeste 
fremtid for Overgård ville være. Noget, som godsejeren 
lagde stor vægt på, var diskretion. ’Ingen bør vide noget, 
som de ikke behøver at vide’. Vi så kun godsejeren én 
gang de næste måneder. Mens vi såede i de fjerneste mar-
ker, kom han spadserende langs stranden. Vi fik en lang 
snak om hverdagen på godset, og så forsvandt han lige så 
ubemærket, som han var kommet.” 

”En uge senere, bankede det ved midnatstid på vort sove-
værelsevindue. Efter endnu et bank, sagde en stemme: 
’Kan De lukke mig ind, uden at tænde lys?’ Gennem have-
døren kom godsejeren ind i vores mørklagte stue. Han 
sagde med det samme: ’Fru la Cour, kan De påtage Dem 
fra 1. maj at styre folkehusholdningen? Min hustru vil 
nemlig tage fast ophold et andet sted.’, Mens godsejeren 
dels røg cigaretter, dels halvsov, blev der lavet den aftale, 
at folkehusholdningen skulle flyttes fra slottet og ned i 
vores hus. Da dette var afklaret, fortalte godsejeren, at 
han var gået hertil fra Havndal, hvor en bil havde sat ham 
af. Vi spurgte, om han ville låne vores gæsteværelse, men 
han sagde nej tak, og forsvandt ud i natten.” 

 Flemming Juncker 
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https://da.wikipedia.org/wiki/Hvidstengruppen
https://da.wikipedia.org/wiki/Marius_Fiil
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”Søndag den 2. april 1944 skete der noget aldeles overra-
skende. Klokken 14 kom en lastvognskaravane med et 
kompagni tyske soldater, som spredtes over et stort områ-
de af skoven, markerne og alle bygningerne. Vi såede den 
pågældende dag, og da jeg ude fra marken så noget af 
karavenen, sprang jeg på min motorcykel og kørte hurtigt 
hjemad. Da jeg nærmede mig slottet, blev jeg stoppet af 
en tysk officer. Jeg spurgte, hvad de lavede her. ’Ja, hvad 
tror De?’ ’Nåh, De venter vel en russisk invasion over de 
flade marker her.’” 

”Snakken blev ikke længere. 
Jeg blev bedt om at sætte mig 
ind i en bil, som kørte mig 
hjem. I stuen sad tre tyske 
officerer og en civilklædt dan-
sker, der fungerede som tolk. 
De ville gerne vide, hvor 
Juncker opholdt sig. Det kun-
ne jeg af gode grunde ikke 
sige noget om, for jeg anede 
det ikke. I ca. en halv time 
blev de ved med at spørge om 
det samme på 100 forskellige 
måder. De mente, at jeg abso-

lut måtte have en adresse eller et telefonnummer, som 
satte mig i forbindelse med godsejeren. I slutningen af 
forhøret kom min kone i slåbrok ind i stuen. Alle 
’gæsterne’ sprang op og slog hælene sammen, men tolken 
kunne heldigvis sige: ’De skal ikke være bange Frue, vi be-
høver ikke at tage Deres mand med.’ Når min kone kom i 
slåbrok, skyldtes det, at hun havde ligget syg et par dage. 
Heldigvis havde hendes åndsnærværelse ikke taget skade. 
Da hun hørte bilstøjen i gården og så soldaterne, sprang 
hun ud af sengen og tog den stak illegale blade, som lå på 
mit natbord. Ad bagtrappen kom hun op på loftet og ka-
stede bladdyngen op over gæsteværelsets loft. Da 
’sporhundene’ kort efter ransagede gæsteværelset og de-
potrummet, fandt de ingenting. Men et gammelt radioap-
parat havde de skilt i mange stykker, formentlig i den tro, 
at det rummede hemmeligheder. Efter en grundig men 
resultatløs søgen i bygninger og skove, drog den store ka-
ravane tomhændet bort.” 

Våbenopsamleren 

En anden af vores slægtninge, der kendte Flemming Junck-
er var Poul Erling la Cour (72-53). Han blev født den 23. 
marts 1913 og var således lige fyldt 27, da tyskerne be-
satte Danmark. Han var leder af den såkaldte Pindstrup-
gruppe, en af de mindre kendte modstandsgrupper. Om 
gruppen fortæller medlemmet Aksel Søndergaard i 1986 
bl.a.: ”Den første våbennedkastning, vi var med til, fandt 
sted i det tidlige forår 1944 i Løvenholmskoven. Her gemte 
vi godset midlertidigt, da vi ikke kunne fragte det langt om 
natten—et køretøj ville vække al for meget opsigt på det 
tidspunkt.” 

”I vores gruppe var skovfoged Engestoft, som havde lavet 
en fin jordhule i skoven mellem Pindstrup og Holen, hvor 
Poul boede. Hertil fragtede vi våbnene dagen efter. Det 
blev ganske naturligt mit job at hente det, da det ville se 

underligt ud, hvis Poul eller Tage kom kørende med et 
hestekøretøj. Selvfølgelig var godset dækket af grene og 
kvas, og de andre dækkede mig i pasende afstand, så selv 
om vi mødte tyske patruljer, kom det godt hjem i hulen. 
De fleste af de containere, vi modtog, gik uåbnet videre, 
men dem, vi åbnede, indeholdt maskinpistoler, rifler, re-
volvere, pistoler, håndgranater, masser af ammunition og 
sprængstof, en enkelt bazooka og en enkelt gang støvler 
og sokker.” 

”Omkring dette tidspunkt blev Hornsletgruppen taget. Vi 
havde ikke noget egentligt samarbejde med dem, men 
sørgede for, at vores planer ikke kolliderede med hinan-
den. Men de blev altså taget og senere henrettet ved 
skydning. Efter befrielsen var vi til en mindehøjtidelighed i 
Hornslet kirke.” 

”Vi fik nu ordre til, så vidt muligt, at stoppe al togtrafik 
mellem Ryomgaard-Aarhus og Ryomgaard-Randers i et 
døgn på en bestemt dato. Det krævede kun indsats af 
gruppens fire faste medlemmer, så Engestoft og Poul tog 
til Aarhus mens Tage og jeg tog til Randers. Der var tyske 
vagter på banen, men de virkede ikke særligt faretruende. 
Selvfølgelig passede vi på ikke at blive set, men de var sik-
kert heller ikke glade for konfrontation, idet krigen var 
afgjort på det tidspunkt, selvom Hitler stadig hævdede 
ikke at kende ordet kapitulation. Poul havde i øvrigt på 
dette tidspunkt et falsk legitimationskort med navnet Niels 
Jensen.” 

Ernst la Cour Hansen 
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”Vi havde masser af sprængstof, plastisk masse (marcipan), 
detonatorer og lunte (kordex) samt sprængblyanter. Hver 
for sig var de ganske ufarlige. Vi forberedte aktionen såle-
des, at vi anbragte detonatoren inde i en klump marcipan, 
som var meget let at ælte og blødgøre, pressede blyanten 
ind i massen, således at der var kontakt mellem detonator 
og blyant. Når vi klemte blyanten flad i de yderste 5 cm, 
trængte en væske ned til detonatoren, og så skete der vir-
kelig noget! Blyanterne var tidsbestemte men ikke særligt 
præcise, og forsinkelsen afhæng af temperaturen. Jo kol-
dere det var, jo længere forsinkelse: Rød: Ca. 5 timer. 
Orange: Ca. 8 timer. Gul: ca. 15 timer. Grøn: ca. et døgn. 
Blå: ca. 2 døgn. Vi kunne også undlade blyant og i stedet 
bruge lunte, men det var mere hyggeligt at sidde derhjem-
me, når knaldet kom.” 

”Ved en tidligere aktion brugte vi samme metode, og en 
rød blyant. Det var dér, vi fandt ud af, at forsinkelsen kun-
ne være meget længere i kulde. Vi havde anbragt en 
sprængladning om natten, men om morgenen var den 
endnu ikke gået af. Hver morgen kørte Ejner Sørensen, der 
arbejdede på banen, ud og kontrollerede, at alt var ok. Han 
opdagede sprængladningen og stationen anmeldte det til 
en tysk ingeniør, som skulle ordne den sag. Han blev rasen-
de og ubehagelig, men sagde samtidig, at det var amatør-
arbejde—hvilket jo var sandt. Heldigt eller uheldigt—alt 
efter temperament—gik han lidt ind imellem buskene, og i 
det samme kom knaldet med ca. 10 timers forsinkelse. Den 
arme tysker blev svinet til af jord—fik kun enkelte skram-
mer, men var som sædvanligt fuldstændig hysterisk.” 

”I maj 1944 havde vi en lille udflugt til Mols. En mand der-
ovre arbejdede på flyvepladsen i Tirstrup med flere spand 

heste. Det var der mange som gjorde, men Grønfeldgrup-
pen var meget urolige for, om han skulle vide noget, og 
derfor underrette tyskerne, så han skulle have en lille for-
skrækkelse. To vogne, som var læsset med roer, stod op 
ad et lavt hængende bliktag. De fik begge en lille pakke 
monteret. Hestene skulle skydes—det var ikke noget pro-
blem, da de gik i en indhegning—men da krikkerne nær-
mest kom os i møde og gerne ville klappes, kunne vi ikke 
gøre dem fortræd. Da knaldet kom og roerne blev læsset 
op på bliktaget, var vi omkring Rønde. Vi fik næsten re-
spekt for manden, for han havde sovet godt og intet 
hørt!!”  

”Nytårsaften den 31. december 1944 skulle vi til fest hos 
barberen i Pindstrup. Sidst på eftermiddagen var vi lige 
forbi for at se, om alt var klar til aftenens fest, men så ved 
radiomeldingen kl. 18:15 kom vores kodeord. Tidspunktet 
var meget uheldigt, for nogle af vores folk var rejst ud, og 
én var temmelig beruset. Men vi fik samlet en gruppe—
bl.a. var min bror Jørgen med. Men hvad skulle vi sige til 
barberen? En forklaring om, at jeg var blevet fuld i løbet af 
dagen duede ikke, da jeg var pinligt ædru en times tid tidli-
gere. Vi blev enige om, at min kone Gretha skulle gå til 
festen og sige, at jeg var blevet syg. Nogle af deltagerne 
var lidt sure, men der var ikke noget at gøre. Ved midnats-
tid ville Gretha lige hjem for at se, hvordan jeg havde 
det—hun ville se når maskinen kom—men da hun gik ne-
de ved stationen, kom en af de andre festdeltagere ud til 
hende og sagde: ’Jeg ved godt, hvad du kigger efter Gre-
tha’ mere blev der ikke sagt.” 

”Vi samledes ved kontoret ca. kl 23 og gik i lidt spredt or-
den ud mod pladsen. Maskinen skulle være der kl 24. Ca. 
halvvejs derude måtte vi gå i dækning, da der var flere 
vagter på banen ca. 200m fra os. De røg og snakkede og 
havde god tid. Umiddelbart før kl 24 forsvandt de, men 
samtidig kom maskinen, men da den ikke kunne få kontakt 
med os, forsvandt den igen. Heldigvis havde vi ved en tidli-
gere lejlighed fået en radio (sender og modtager). Den var 
Tage ekspert i, og efter flere forsøg fik han kontakt med 
maskinen, og ca. ½ time senere var der læsset af. Jeg hu-
sker tydeligt, at det var en fantastisk flot nedkastning i 
roligt vejr. Om piloten var begyndt af holde nytårsaften, 
ved jeg ikke, men han vippede vældigt med vingerne, som 
for at komplimentere os. Vi sled og slæbte for at få varer-
ne ind i skoven og få dem dækket til. Der var en vis force-
ret stemning—måske fordi det var nytårsnat, måske pga. 
de alt for nærværende vagter, men nok mest fordi der 
manglede en beholder.” 

”Næste morgen gik Engestoft—
under dække af sit hverv som 
skovfoged—ud for at se, om der 
skulle være nogen spor på plad-
sen. Den morgen kunne han på 
afstand se, at pladsen var opda-
get af tyskerne. Det viste sig at 
den manglende beholder var 
faldet ved en gård i Auning Kær, 
og manden på gården havde 
straks kontaktet tyskerne—
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enten af ubetænksomhed eller uvidenhed. En fra gruppen 
talte med ham, og han var meget ked af det. Vi vidste ikke, 
om det gemte gods var blevet fundet af tyskerne, som i 
givet fald kunne tage os på fersk gerning, når vi afhentede 
sagerne. Noget tydede på det, siden de blev ved med at 
opholde sig i nærheden. Vi kunne se deres spor, da der til 
vores held faldt en bunke sne næste dag. Nedkastnings-
pladsen blev naturligvis straks droppet.” 

”Tidligt på foråret 1945 skulle vi finde en ny plads til ned-
kastning. Poul og jeg kørte omkring og søgte, og fandt da 
også et egnet sted mellem Skaføgaard og Pindstrup/
Thorsager vejen, nærmest en åben plads i skoven, men 
den kom aldrig i brug. Det var et forår, man aldrig glem-
mer. Om natten kom masser af engelske fly på vej til Tysk-
land. De nedkastede en masse sølvpapirstrimler—vist nok 
for at forstyrre tysk radar. Vi så luftkampe og så en tysk 
maskine blive skudt ned ved Mørke by.” 

”Den 4. maj fik vi besked på at uskadeliggøre en stor lytte-
post i Rønde. Det ville være risikabelt, da den var stærkt 
bevogtet. Da vi var forberedt på direkte konfrontation, 
blev der kun udtaget det mest nødvendige antal medvir-
kende. Der var fast to vagter ved lytteposten, men da de 
jo hurtigt kunne få hjælp, skulle det være en lynaktion. Vi 
var seks mand, og kunne vagterne ikke overrumples, skul-
le de skydes ned, og i samme sekund skulle to mand mon-
tere det nødvendige, og denne gang ville vi bruge 25 me-
ter lunte.” 

”Selv om vi først skulle starte kl 23 var vi alle på nær Poul 
ude ved hulen kl 19:30. Alt skulle være klar. Kl ca. 20:30 
kom Poul på cykel. Han så mærkelig ud og råbte ’alt er 
aflyst’ - kapitulationen var en realitet! Jeg tror vi alle stod 
og gloede dumt. Den første reaktion jeg husker er, at En-
gestoft kastede sin flotte skovfogedhat højt op i luften af 
bare ’befrielse’. Det skulle han nu ikke have gjort, for Emil 
gav den et helt magasin fra MP’en, og så var den ikke til 
pænt brug mere!”  

 

 

 

 

Soldaten 

En anden slægtning, der ikke slap helt så heldigt fra sine 
aktiviteter var Erik Crone (62-B2). Han blev født 29. maj 
1919 og fyldte således 21 år kort efter krigens udbrud. 
Han tog realeksamen fra Holte Gymnasium 1935 og læste 
derefter handel i Italien og England i to år, hvorefter han 
tog afsluttende eksamen fra Niels Brocks Handelsskole i 
1939. Han aftjente sin værnepligt ved 1. regiment i 1940, 
blev student fra Akademisk Kursus 1941 og påbegyndte et 
universitetsstudium i nationaløkonomi. Eriks far var 
Oberst, og han var derfor fra sit hjem stærkt nationalt 
præget. I maj 1942 oprettede han sit eget illegale blad 
„Antinazisten“.  

Han var endvidere fra november 1943 tilknyttet det illega-
le blad „Folk og Frihed“ og „Studenternes Efterretningstje-
neste“. Erik blev arresteret første gang den 8. februar 
1944 sammen med flere andre fra Studenternes Efterret-
ningstjeneste og blev interneret i Horserødlejren indtil den 
28. maj 1944.  

Ikke så snart var han sluppet fri, før han igen begyndte sit 
illegale arbejde under dæknavnet „Husum“ blandt andet 
med illegale transporter, særligt transportgruppen 
„Speditøren“. I efteråret 1944 blev Erik Crone sammen 
med shippingmanden Knud Skou, som også var reserve-
officer, involveret i den illegale transport af 3000 svenske 
Husqvarna-maskinpistoler til Danmark. Disse våben blev 
kernen i en langvarig og bitter strid mellem den militære 
og den civile del af modstandsbevægelsen. Våbnene blev 
købt for statsmidler efter aftale mellem den illegale ”Lille 
Generalstab” og den designerede statsminister, Vilhelm 
Buhl. For ikke at bringe Buhl i vanskeligheder, hvis købet 
blev offentligt kendt, var det skibsreder A.P. Møller som 
stillede sikkerhed for det svenske banklån, som finansiere-
de handelen.  

Aftalen mellem Generalstaben og Buhl var, at våbnene 
skulle fordeles med halvdelen til Generalstabens såkaldte 
O-grupper og halvdelen til de civile modstandsorganisatio-
ner. De svenske våben blev sejlet til København på skibe 
chartret af Søværnets illegale transportorganisation. Ét af 
disse skibe var M/S Vanjan, som Knud Skou var korrespon-
derende reder for. Skibet indgik i en transportorganisation 
oprettet af Studenternes Efterretningstjeneste og sejlede i 
alt ca. 200 af de svenske våben til København. Første sen-
ding med M/S Vanjan ankom 29. oktober 1944 og om-
fattede ti kasser à fem maskinpistoler. Indtil den 13. no-
vember gennemførte skibet endnu to eller tre sejladser 
med våben. Det var aftalt, at hæren skulle stå for modta-
gelse samt den videre transport og fordeling af våbnene, 
men angiveligt på grund af svigt i kommunikationen med 
hærens transportorganisation valgte Erik Crone og Knud 
Skou selv at stå for opgaven. Dette førte til rygter i illegale 
kredse om, at de forsøgte at ”stjæle” våbnene. Rygterne 
var delvis sande, idet de havde besluttet at tage nogle kas-
ser ud af hver sending, fordi de frygtede, at den aktive 
modstandsbevægelse ellers ikke ville få del i våbnene. De 
våben, som Crone og Skou stak til side, skulle gå til deres 
egen organisation, Studenternes Efterretningstjeneste, og 

Pindstrupgruppen 
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til modstandsgruppen Holger Danske. I sidste halvdel af 
november 1944 blev der udstedt en likvideringsordre på 
Crone og Skou til Holger Danske, hvis likvideringsgruppe 
arrangerede et møde med de to på Skovriderkroen i Char-
lottenlund den 23. november 1944. Da de mødte op, blev 
de beskudt af to mænd, deriblandt Erling Reck-Magnussen 
(kaldet "Gustav"). Skou blev dræbt på stedet, mens Crone 
blev ramt i skulderen og formåede af flygte.  

Erik Crone deltog også i et væbnet overfald på en gevær-
børstefabrik i Hannovergade 8, hvor tre sabotagevagter 
blev tvunget at udlevere alle deres våben. Han deltog end-
videre i et tyveri af en duplikator fra et pressebureau i 
Badstuestræde, hvor Crone holdt en person op med en 
pistol. Og endelig deltog han i mordet på ægteparret Carlo 
Heinrich Smith og Frederikke Smith den 19. august 1944 i 
Aarhusgade 95. Her var Crone sammen med andre mod-
standsfolk gået ind i Smiths forretning. Mens Crone holdt 
vagt skød hans gruppemedlemmer ægteparret. Det var 
disse tre forbrydelser, der førte til, at Erik Crone den 26. 
februar 1945 blev dømt til døden.  

Vi er i stand til at 
følge de dramati-
ske begivenheder, 
der førte til Erik 
Crones anholdelse 
og senere domfæl-
delse. Efter krigen 
beslaglagdes på 
Shellhuset forskel-
lige stikkerrappor-
ter. Uden navns 
nævnelse er en af 
disse rapporter 
gengivet i Børge 
Brandts bog 
„Sabotage“. Der er 

imidlertid ingen tvivl om, at rapporterne vedrører Erik Cro-
ne og hans gruppe. Det hedder heri: 4. november: 
„Stikkeren indfinder sig første gang på Shellhuset og for-
klarer, at han er kommet i forbindelse med en illegal grup-
pe, hvis leder han kender fra sin soldatertid“.  

Den 23. november 1944 blev Erik Crone som nævnt alvor-
ligt såret i halsen ved et sammenstød mellem frihedskæm-
pere og Hipo ved Skovriderkroen, og den 30. november 
melder stikkeren på Shellhuset „Gruppens leder er blevet 
såret under en aktion og indlagt på hospitalet“.  

Den 19. december 1944 blev Erik Crone arresteret under 
sporvognsrazzia på Tietgensbroen og indsat i Vestre Fæng-
sel. Den 23. januar overførtes Crone fra Vestre Fængsel til 
Shellhuset. Den 2. februar kom han i forhør her. (Her oply-
ses i den tyske journal, at stikkeren også er „anholdt“ for 
at kunne øve tryk på de andre fanger). Den tyske rapport 
afsluttes således: „Den 26. februar er anholdtes 
(gruppelederens) sag blevet behandlet ved krigsret. Den 
anklagede dømtes til døden. Dommen blev fuldbyrdet 27. 
februar. “ 

  
Artikel fra avisen Socialdemokraten 5. juli 1945 
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Forfatteren  

Mindre voldsomme, men ikke mindre farlige, var de for-
fatteraktiviteter, som vores slægtning Vilhelm Birkedal 
Barfod Dornonville de la Cour (69-9) udøvede. Vilhelm 
blev født den 23. december 1883 og var således 46, da 
krigen brød ud. Vilhelm var præget af 1800-tallets patrio-
tisme og af grundtvigianismen. Han havde et konservativt 
og nationalt historiesyn, der havde bragt ham på kollisi-
onskurs med professor Erik Arups materialistiske diskurs 
og lukket vejen for en universitetskarriere. Han var under 
besættelsen ansat som lektor ved Birkerød Statsskole, dog 
med orlov til udførelse af videnskabeligt arbejde. Vilhelm 
anså fortidens begivenheder for at rumme en art højere 
sandhed, der genspejlede folkets karakter og vilkår 
uafhængigt af tiden. Han udmeldte sig af Det konservative 

Folkeparti i konse-
kvens af regerings-
erklæringen af 8. 
juli 1940 og ind-
meldte sig i stedet i 
Dansk Samling. Han 
tilsluttede sig Høj-
gaardkredsen efter 
et møde i Ingeniør-
foreningen 20. au-
gust 1940 og var 
med til at udforme 
kredsens henven-
delse til kongen i 
november med op-
fordring til at ud-
nævne en regering 
uden bindinger til 
Rigsdagen.  

Vilhelm havde et årelangt engagement for danskheden i 
grænselandet bag sig. Han sad i Grænseforeningens ho-
vedbestyrelse og havde siden 1918 udgivet bladet Græn-
sevagten, hvormed han under besættelsen gennem sine 
udfald mod det tyske mindretal og forbehold over for ty-
ske nyordningsplaner tidligt vakte irritation i det tyske ge-
sandtskab.  

I januar 1941 henledte presseattache Gustav Meissner 
Udenrigsministeriets Pressebureaus opmærksomhed på 
ham, og bureauets interesse kom også til at omfatte pje-
cen Om at sige Ja - og Nej, som Vilhelm netop havde udgi-
vet på Dansk Samlings forlag, Det tredje Standpunkts For-
lag. Pjecens indhold svarede til argumentationen i Høj-
gaardkredsens henvendelse til kongen og rummede her-
under også udfald mod de danske nazister. Pjecen blev 
forsøgt beslaglagt, og Vilhelm blev kort efter presset til at 
indstille udgivelsen af Grænsevagten. I samarbejde med 
Dansk Samling kunne han imidlertid fortsætte sin agitation 
gennem udgivelse af pjecer, som gengav foredrag, han 
havde holdt landet over under stor tilstrømning. Aktivister 
fra partiet distribuerede pjecerne, inden politiets forsøg 
på beslaglæggelse blev effektive.  

 

Vilhelm angreb først og fremmest regeringens tilpasning 
til tyske krav. Hans ideal var, at konge, regering og folk 
stod sammen om at kræve respekt for landets formelle 
neutralitet og de tilsagn, tyskerne havde givet ved be-
sættelsens start. Han angreb ikke nazismen eller besættel-
sesmagten som sådan, men hans udfordring af myndighe-
derne og den halvillegale distribution af hans pjecer gøde-
de i praksis jorden for den senere illegale kamp.  

I 1941 idømtes han 80 dages hæfte for pjecen Ord til os i 
Dag, der behandlede nationalitetsbegrebet med udgangs-
punkt i den tyske filosof Fichtes Reden an die deutsche 
Nation. Op til afsoningen planlagde Vilhelm to nye pje-
cer: Vor Neutralitet om neutralitetsbegrebets udvikling 
og Historien om et Korstog om det tyske Ruslandsfelttog. 
Begge disse blev dog holdt tilbage, og han udsendte i ste-
det pjecen Kender De Graabonden?, som indeholdt tidlige-
re offentliggjorte kronikker. Under fængslingen var det 
planlagt at udsende endnu en pjece, Godt Mod, Lands-
mand, med et ældre foredrag, men heller ikke denne plan 
realiseredes.  

Den legalistiske og traditionalistiske retning af Vilhelms 
agitation kom til udtryk ved, at han 22. september 1941 - 
dagen inden han skulle påbegynde sin afsoning - sammen 
med Arne Sørensen opsøgte kongen i offentlig audiens og 
overrakte denne en udgave af Saxos Danmarkshistorie, 
som Dansk Samling stod for at skulle udgive med et forord 
af ham selv. Efter afsoningen, der fandt sted i Vestre 
Fængsel under særdeles lempelige former, genoptog Vil-
helm sin agitation og udsendte pjecen Med Lov skal Land 
bygges, der med kommunistintemeringen som emne var 
ment som en skjult advarsel mod tilsvarende indgreb over 
for jøderne.  

Men Vilhelms virksomhed blev standset ved direkte indgri-
ben fra den tyske krigsret i februar 1942. Formelt var 
grundlaget en indberetning om hans afholdelse af foredra-
get Vor Neutralitet på Damhuskroen. Men reelt skyldtes 
indgrebet et tysk ønske om at forebygge, at den nationale 
agitation lagde grunden for en egentlig modstand. Krigs-
rettens indgriben i en sag om agitation var et alvorligt an-
slag mod den danske jurisdiktion, og man anstrengte sig 
fra dansk side for at få sagen overdraget. Da det lykkedes, 
og byretten kun idømte Vilhelm en mild dom, benyttedes 
en til lejligheden fremskaffet lovhjemmel for appel direkte 
til Højesteret, hvor dommen blev skærpet til syv måneders 
fængsel. Desuden blev han afskediget. Vilhelm acceptere-
de efter pres fra justitsministeren at lade sig internere på 
Vallø efter udståelse af straffen. Også her var forholdene 
særdeles lempelige. Vilhelms kamp havde nok omkostnin-
ger, men indebar langt fra noget martyrium. Selv flere af 
de embedsmænd og dommere, der deltog i repressionen 
mod ham, mødte ham med velvilje eller ligefrem sympati, 
hvilket formentlig ikke var uden forbindelse med, at de og 
han tilhørte samme sociale lag. Efter et møde med den 
tyske rigsbefuldmægtigede Werner Best i april 1943 fik 
han tilladelse til at flytte hjem.  
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Både i sin distance over for “partipolitikken” og i sin åbne 
provokation mindede Vilhelm om Kaj Munk. Men han blev 
standset tidligere og på en mindre blodig måde end den-
ne, hvilket har stillet ham i skyggen set med eftertidens 
øjne, skønt hans indvirkning på de kredse, som gik ind i 
modstandskampen ud fra en national inspiration, utvivl-
somt var lige så stor.  

Vilhelm blev forgæves søgt interneret i forbindelse med 
den tyske undtagelsestilstand 29. august 1943 og gik her-
efter under jorden, idet han søgte at give det udseende af, 
at han var flygtet til Sverige. Han tog allerede på dette 
tidspunkt arbejdet op med redaktion af trebindsværket 
Danmark under Besættelsen, som udkom efter befrielsen, 
og han bidrog periodevis til de illegale blade Hjemme-
fronten og Folk og Frihed.  

I sommeren 1944 fik han illegalt og under pseudonym ud-
givet pjecen Rid i Nat. Vor kommende frie Regering, i hvil-
ken han slog til lyd for repræsentation af modstandsbevæ-
gelsen i en kommende befrielsesregering. Kort før jul 1944 
måtte han efter fængslingen af en nær medarbejder fak-
tisk drage i landflygtighed i Sverige, hvorfra han vendte 
hjem ved befrielsen tilknyttet Den Danske Brigade.  

I Sverige havde han i februar 1945 udgivet pjecen Et dansk 
Fredsmaal, hvori han kommenterede den i Sydslesvig- 
aktivistiske kredse udbredte forventning om internationa-
lisering af Kielerkanalen og dermed sammenhængende 
frigørelse fra tysk overhøjhed af området mellem denne 
og den danske grænse samt fremsatte tanken om, at Dan-
mark i så fald burde overtage overhøjheden over området 
som mandat. Vilhelm blev efter befrielsen en ledende 
kraft i pressionsgruppen Sydslesvigsk Udvalg af 5. maj 
1945, der netop i mandattanken fandt et grundlag, som 
formåede at samle de indbyrdes splittede Sydslesvig-
aktivister, idet det fremstod mindre rabiat end kravet om 
en grænseflytning.  

 

Sabotagelederen 

Erik Hoff Siegumfeldt (67-39) blev født den 2. april i 1916 i 
den lille by Lyderslev og var således lige fyldt 24, da Dan-
mark blev besat.   

I 1942 blev han udlært som 
forstkandidat ved Landbohøj-
skolen. I 1943 flyttede han til 
Vejle, hvor han blev assistent 
for skovrider Ebbe Løfting. Ebbe 
Løfting var ved siden af sit er-
hverv som skovrider også aktiv 
for modstandsbevægelsen i 
Vejle og Løfting fik Siegumfeldt 
med ind i modstandsarbejdet. 
Efter at godsejer Flemming 
Juncker havde været nødt til at 
flygte til England, overtog Vagn 

Bennike den operative ledelse, og i sommeren 1944 havde 
han hovedkvarter i Vejle med skovrider Løfting som by-
leder. Løfting og Bennike planlagde i løbet af sommeren 

en større aktion, nemlig at afbryde trafikken på den jyske 
hovedjernbane lige nord for Vejle. Erik var på dette tids-
punkt avanceret til sabotageleder og den 10. august 1944 
deltog han i den store sabotageaktion mod Tirsbækdæm-
ningen.  

 
Denne aktion vakte genklang fordi den lukkede den jyske 
hovedjernbane i en hel uge og præstationen blev aner-
kendt med en personlig hilsen fra General Eisenhower. 
Erik gik under jorden den 5. september 1944, først under 
"indlæggelse” på Vejlefjords Sanatorium og senere flytte-
de han til Blokhus.  
 

Kommunisterne—far og søn 

Både Jacob Blicher Dornonville de la Cour (80-B) og hans 
søn Aage Dornonville de la Cour (80-B2) var medlemmer 
af DKP da krigen brød ud. Aage, der blev født den 14. no-
vember 1917, var 22 da Danmark blev besat. Han gik i 
1940 på studenterkursus boede på et værelse på Øster 
Farimagsgade. Hans forældre boede på et husmandssted i 
Raklev ved Kalundborg. Far Jacob blev tidligt involveret i 
den illegale presse og da Tyskland i juni 1941 erklærede 
krig mod Sovjetunionen var han en af de kommunister, 
der blev arresteret med det samme.  Han sad først  to 
måneder i arresten i Kalundborg og derefter to måneder i 
Horserødlejren. Han var en af de heldige, der ikke blev 
anset som farlige, og blev løsladt efter kun 4 måneder. I 
mellemtiden— den 26. juni—var Aage også blevet arre-
steret. Det var formentlig fordi han kort forinden var 

http://www.vejlewiki.dk/index.php?title=Ebbe_L%C3%B8fting
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flyttet til en toværelsers lejlighed på Vodroffsvej, at han 
ikke blev taget den første dag. Aage sad seks uger i Vestre 
Fængsel inden han pludselig blev løsladt den 15. august.  

Både far og søn blev hurtigt efter deres respektive løsla-
delser igen engageret i den illegale presse, hvor Land og 
Folk i efteråret 1941 startede som det første landsdæk-
kende blad med nogenlunde regelmæssig udgivelse.  

Aage skriver i sin selvbiografi Som jeg husker det: ”I foråret 
1943—efter nederlaget ved Stalingrad—sluttede flere og 
flere op om modstanden mod regeringens samarbejde 
med tyskerne. Den illegale presse blomstrede og samtidig 
øgedes sabotagen mod virksomheder, der arbejdede med 
krigsvigtige leverancer til tyskerne. Jeg var ikke selv invol-
veret i sabotageaktioner eller våbengrupper, men hoved-
sageligt virksom inden for det organisatoriske og bladpoli-
tiske arbejde med basis i DKP og fagforeningen.”  

”Land og Folk udsendtes i et stadigt stigende oplag fra 
mange forskellige trykke– og fordelingssteder. Et af pro-
blemerne var at finde egnede trykkesteder, og vi måtte 
som regel flytte rundt fra sted til sted. Ubeboede lejlighe-
der og kældre blev oftest benyttet, men vanskeligt var det 
at flytte rundt med duplikatorer, papirstakke og hvad der 
ellers var brug for. Duplikatorerne var jo heller ikke støjfri, 
specielt ikke de gange vi havde rådighed over el-
duplikatorer. De var afslørende, selv om der blev isoleret 
med tæpper og andet. Afsides liggende huse var bedst, 
såfremt trafikken fra og til kunne gennemføres uden at 
vække opsigt. Det var aldrig til at vide sig sikker, selvom 
der var langt imellem dem, der bevidst ville gå videre med 
oplysninger til skade for modstandsarbejdet. Det var selv-
følgelig en ret beskeden del af befolkningen, der var direk-
te aktive i modstandskampen, men det var et stort aktiv, 
at de fleste enten støttede eller var positivt passive over 
for de illegale aktiviteter. Der var dog megen nysgerrighed 
og unødvendig snak, som kunne resultere i opdagelse.” 

Aage klarede resten af krigen uden at blive anholdt, men 
hans far blev den 2. november 1942 arresteret igen uden 
nogen direkte anledning. Først sad han 3½ måned i Vestre 
Fængsel, og blev derefter overført til Horserødlejren. Han 
blev dog heldigvis løsladt igen onsdag før påske 1943. Dis-
se løsladelser var de sidste for fra august 1943 blev danske 
fanger sendt til koncentrationslejren Stutthof. Jacob var på 

dette tidspunkt 55 år og en af de ældre i Horserødlejren. 
Måske var det en tilfældighed, at han blev løsladt, måske 
var det en menneskelig person i det umenneskelige sy-
stem, der havde grebet ind. 

 

Toldbetjenten 

Helge Dornonville de la Cour (89-11) blev født den 20. 
maj 1903 og fyldte således 37 kort efter at Danmark blev 
besat. Han var på dette tidspunkt toldbetjent i Nykøbing 
Sjælland, men flyttede i 1943 til Gilleleje, hvorfra han hjalp 
fiskerne med at få folk over Sun-
det og blev i den anledning taget 
af Gestapo. Efter at have siddet 
fængslet forskellige steder bl.a. i 
Vestre Fængsel endte han i Frøs-
levlejren, men i april 1945 blev 
han af svenske Røde Kors over-
ført til Sverige og derefter hjem-
sendt til Danmark efter kapitula-
tionen. Han kom sig dog aldrig 
helt over opholdet og døde i 
1952, knap 49 år gammel.  
 

Officeren 

Carl Johan la Cour (38-12) blev født  den 15. januar 1891 
og var således 49, da Danmark blev besat. Han var  
Oberstløjtnant og blev en del af modstandsorganisationen 
Den lille Generalstab, der blev oprettet som direkte konse-
kvens af tyskernes internering af Hæren den 29. au-
gust 1943. Generalstaben blev ledet af kaptajn Viggo 
Hjalf bistået af unge officerer som kaptajn P.V.T. Ahnfeldt-
Mollerup og altså Carl Johan. De skulle organisere af hæ-
rens officerer og befalingsmænd på baggrund af de nye 
tilstande. Formålet var at fastholde et kontaktnetværk 
mellem Hærens officerer. Staben blev etableret un-
der general Ebbe Gørtz, og den etablerede relationer til 
alle grupper inden for det danske illegale miljø samt til 
lederne af det illegale arbejde Danmark, Sverige og Eng-
land.  
 
I oktober 1943 indgik general Gørtz en aftale med tidligere 
statsminister Vilhelm Buhl. De bestemte, at Hæren skulle 
stå til rådighed for lederne af de store partier i tilfælde af, 
at der opstod kaos i landet. Således var Den lille General-
stab loyal over for det etablerede Danmarks repræsentan-
ter, politikerne og kong Christian 10. Ikke overraskende 
kom Generalstaben dermed i konflikt med andre grene af 
modstandsbevægelsen, der gerne så samfundsreformer 
som udgang på modstandsarbejdet. Generalstabens med-
lemmer var især mistænksomme over for de modstands-
folk, der var tilknyttet det kommunistiske parti DKP. Som 
tidligere nævnt var Den lille Generalstab også involveret i 
den våbenhandel, der endte med at føre til Erik Crones 
henrettelse. 
 
 
 

Aage Dornonville de la Cour 

https://da.wikipedia.org/wiki/H%C3%A6ren
https://da.wikipedia.org/wiki/29._august
https://da.wikipedia.org/wiki/29._august
https://da.wikipedia.org/wiki/1943
https://da.wikipedia.org/wiki/Kaptajn_(milit%C3%A6r)
https://da.wikipedia.org/wiki/Viggo_Hjalf
https://da.wikipedia.org/wiki/Viggo_Hjalf
https://da.wikipedia.org/wiki/P.V.T._Ahnfeldt-Mollerup
https://da.wikipedia.org/wiki/P.V.T._Ahnfeldt-Mollerup
https://da.wikipedia.org/wiki/General
https://da.wikipedia.org/wiki/Ebbe_G%C3%B8rtz
https://da.wikipedia.org/wiki/Danmark
https://da.wikipedia.org/wiki/Danmark
https://da.wikipedia.org/wiki/Vilhelm_Buhl
https://da.wikipedia.org/wiki/Christian_10.
https://da.wikipedia.org/wiki/Kommunisme
https://da.wikipedia.org/wiki/DKP
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Den rejsende fra Holger Danske 
 
Jens Lillelund (78-32), der blev født den 22. oktober 1904, 
og således var 35 ved besættelsen, kom allerede få dage 
efter 9. april 1940 i karambolage med tyske soldater og 
måtte tilbringe nogle timer på en politistation. Hans arbej-
de som repræsentant for National Kasseapparater førte 
ham i efteråret 1942 til radioforretningen Stjerne-Radio i 
Istedgade, hvor han sammen med Carl Munck og Josef 
Søndergaard (“Tom”) påbegyndte en illegal bladprodukti-
on for De Frie Danske. Lillelunds dæknavne i det illegale 

arbejde blev “Finn” eller 
“Finsen”. I april-maj 1943 
overgik en del af gruppen til 
sabotagearbejdet, hvortil 
Lillelund i løbet af somme-
ren blev tilknyttet. Gruppen 
blev navngivet Holger Dan-
ske og udførte i perioden 
frem til september 1943 ca. 
30 sabotager, hvor Lillelund 
deltog i enkelte som vagt-
mand, bl.a. ved aktionen 
mod Forum 24. august 
1943. 

På 70-årsdagen for denne aktion, der betegnes som den 
største sabotageaktion under besættelsen, beskrev Jyl-
landsposten aktionen således: ”Seks mænd nærmede sig 
ved middagstid den 24. august 1943 den store udstillings-
hal Forum på Frederiksberg i det besatte København. Fire 
af mændene tog diskret opstilling uden for den store hal, 
heriblandt Jens Lillelund, mens de sidste to gik ind i byg-
ningen iklædt stjålne håndværkeruniformer. De to falske 
håndværkere passede hallens inspektør og en kontrollør 
op.” 

”De seks mænd var medlemmer af sabotagegruppen Hol-
ger Danske, der var i gang med en veritabel sabotagebølge 
mod mål i København, der på den ene eller anden måde 
tjente den tyske besættelsesmagt. Et angreb på Forum 
skulle være kronen på værket.” 

”I perioden 15. til 24. august udførte Holger Danske adskil-
lige sprængninger, mens et decideret oprør hærgede mod 
den tyske besættelsesmagt i det provinsielle Danmark. 
Københavnerne var dog ikke rigtigt blevet fanget af op-
rørsstemningen, og det skulle den spektakulære spræng-
ning af Forum ændre på. Forum var blevet valgt som mål 
af sabotagegruppen, fordi det nogle dage forinden var 
kommet den for øre, at op mod 2.000 tyske soldater skulle 
indkvarteres i hallen, og at opstillingen af køjesenge allere-
de var i gang.” 

”De to sabotører inde i hallen lukkede efter at have fået 
kontrol over kontrollør og inspektør deres kollega på cykel 
ind i hallen. Med sig havde han en bombe på cirka 30 kg i 
en ølkasse - den næstbedste løsning, mente sabotørerne. 
De ville egentlig hellere have placeret sprængstof ved alle 
hallens søjler, men en mangel på sprængsnor gjorde, at 
sabotørerne ikke kunne bringe alle bomberne til spræng-

ning på én gang for maksimal effekt, hvorfor løsningen 
med en enkelt bombe blev valgt.” 

”Ølkassen blev placeret midt i den store hal, og en af sabo-
tørerne - Max Bæklund - ventede ved bomben på signal til 
at tænde lunten. Imens fik de to medlemmer af hallens 
personale lov til at hente deres personlige ejendele under 
skarp bevogtning. Den nervøse sabotør kunne ikke følge 
med i, hvad der skete, og han mente på et tidspunkt at 
have hørt et signal om, at han kunne tænde lunten. Det 
gjorde han, dog uden at der rent faktisk var givet klarsig-
nal, hvorfor halinspektøren og hans vogter - "Tom" Søn-
dergaard -  ikke nåede ud af hallen. En mur væltede efter 
den kraftige eksplosion ned over "Tom", der ikke var nået 
ud af hallen, mens inspektøren blev slynget omkuld. De 
kom dog begge ud af hallen, og "Tom" blev fragtet i hast 
fra stedet, først på en cykel og siden i en taxa.” 

 

Det var især i den følgende periode, at Lillelund fik betyd-
ning for Holger Danske. Efter sabotagen mod Forum måtte 
de fleste Holger Danske-medlemmer rejse til Sverige, og 
Lillelund stod som den eneste tilbage fra den oprindelige 
gruppe. Samtidig mistede han kontakten til faldskærmsfol-
kene, hvorfor han startede en ny gruppe på 6-8 mand som 
genoptog sabotagen. Navnet Holger Danske blev bevaret, 
hvorfor denne gruppe efter krigen benævnes Holger Dan-
ske II for at skelne det fra Søndergaards Holger Danske (I). 
Snart efter kom flere grupper til. I alt kom Lillelunds Hol-
ger Danske II til at omfatte fem grupper, benævnt HD1-5.  

Da den tyske aktion mod de danske jøder satte ind i okto-
ber 1943, var Lillelund stærkt involveret i hjælpearbejdet. 
Selvom han deltog i enkelte sabotager, var han ikke den 
fødte sabotør, hvorfor han primært koncentrerede sig om 
planlægning og organisering. Den 9. december 1943 blev 
Lillelund og “John” (Svend Otto Nielsen) angivet af en 
kvindelig logivært, Hedvig Delbo.  

Om denne episode står der i bogen ’De så det ske under 
besættelsen’: ”Stikkersken Hedvig Delbo var ekspert i dob-
beltspil. Hun tilbød folk under jorden logi og stak dem, så 
tyskerne kunne stå parat, når de forlod hendes lejlighed. I 
brevet herunder refererer hun bl.a. til Finsen, Jens Lille-
lunds dæknavn. Han og hans kammerat, Svend Otto Niel-
sen med dæknavnet John boede hos hende en nat. Næste 
morgen, da de tog afsted på cykel, fulgte en gestapo-bil 
efter dem. Lillelund undslap, men John blev ramt af flere 
skud og arresteret.” 

Forum efter attantatet 
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Lillelund prøvede nogle dage efter flugten selv at likvidere 
Hedvig Delbo sammen med den kendte modstandsmand 
Flammen. Lillelund fortæller: ”Vi ville skyde hende med en 
lyddæmpet pistol, hvad der var dumt, da den skal lades 
efter hvert skud, og træfsikkerheden er ringe.”  

”Da vi ringede på, lukkede en anden dame op. Jeg spurgte 
efter Fru Delbo—med en stemme, der ikke har lydt særlig 
tillidsvækkende. Jeg så heller ikke for godt ud - var ikke 
vasket og barberet siden flugten og havde tilmed influen-
za, så sveden drev ned over mit ansigt. Da Fru Delbo kom 
frem fra stuen, gik hun et skridt hen imod mig, standsede 
og så rædselsslagen ud. I det samme skød jeg, og hun ud-
stødte et skrig og faldt om på gulvet. Jeg forsøgte at tage 
ladegreb og skyde igen, men pistolen strejkede. Flammen, 
som var lige så nervøs, trak i mig og sagde ’Kom nu, vi må 
afsted. Hun er stendød!’ Og så løb vi om i Nordre Fri-
havnsgade og kørte væk.”  

”Næste dag tog vi til Politigården og mødtes med vores 
gode ven Politikommissær Anst. Det første han sagde, da 
vi kom ind ad døren var ’Idiot!’ Og jeg sagde, ’Hvad er der 
galt? Hun var stikker!’ ’Ja, det er vi godt klar over hernede, 
men hvorfor i alverden gør du det selv? Hun kender dig 
jo!  Og i øvrigt er hun ikke spor død—du har kun såret 
hende.’” Fru Delbo rejste til Norge for at komme sig, men 
kom senere tilbage til Danmark, og året efter lykkedes det 
Holger Danske at få ram på hende. 

 

 

Stærkt eftersøgt måtte Lillelund kort før jul 1943 tage til 
Sverige, hvor han indtrådte i Kontaktudvalget som leder af 
sekretariatet. Som ny leder af Holger Danske udpegedes 
Dansk Samling-veteranen, Jørgen Staffeldt, som gennem 
længere tid havde fungeret som højre hånd for Lillelund.  

I juni 1944 vendte Lillelund tilbage til Danmark for at reor-
ganisere Holger Danske. Talrige arrestationer havde deci-
meret organisationen og forlydender om dårlig ledelse og 
inaktivitet var nået Stockholm. Holger Danske var under 
Staffeldts ledelse tæt knyttet til partiet Dansk Samling, og 
da Lillelund ønskede at bryde den partipolitiske tilknytning 
førtes forhandlinger med Frode Jakobsen om blive under-
lagt hans “upolitiske” organisation, Ringen.   

Lillelund vendte tilbage til Sverige, men allerede i august 
1944 var han i Danmark igen, hvor han på opfordring af 
faldskærmschefen Flemming Muus rejste til Jylland for at 
organisere rejsegrupper i sabotage. En særlig aktiv rejse-
gruppe med base i Århus foretog sabotager i en stor del af 
Jylland. Lillelund fortæller: ”Chefen for den jyske modta-
georganisation Anton Toldstrup, der på det tidspunkt var 
29 år, skaffede det første mandskab til rejseholdet. Vi 
mødtes en dag på hjørnet af Guldsmedegade og Nørrega-
de i Århus. Det var tre meget unge fyre, som iført shorts 
nærmest så ud som store drenge. Niels Madsen (kaldet 
Frederik), Werner Clausen (kaldet Sofus) og Kaj Christen-
sen (kaldet Harder). Store drenge, ja, men de viste sig at 
være helt forrygende. Havde det stået til dem, havde de 
udført tre-fire sabotager i døgnet; nu blev det kun én i 
gennemsnit. Den største vanskelighed var at holde dem 
nede. Senere kom endnu fem-seks gutter med, og virkefel-
tet blev udvidet til en række af de store jyske byer.”  

Gruppen blev i nov. 1944 udvidet med SOE-agenter med 
speciale i skibssabotage. Allerede under krigen opfattedes 
rejsegruppen som en del af Holger Danske, og enkelte 
eftersøgte medlemmer blev da også aktive i “moder”-
organisationen i København. I sit jyske sabotagearbejde 
havde Lillelund et frugtbart samarbejde med modtageche-
fen, Anton Toldstrup, mens samarbejdet med den militæ-
re jyllandsleder, Vagn Bennike, var meget anstrengt. Ved 
juletid 1944 var Lillelund tilbage i Sverige, hvor han gen-
indtrådte i kontaktudvalget. I marts 1945 blev han sendt 
til England og gennemgik SOE’s uddannelse med henblik 
på at blive nedkastet i Danmark i forbindelse med en 
eventuel slutkamp – de såkaldte Jedburg Teams. Han an-
kom 7. maj 1945 til Danmark med general Dewings mili-
tærmission som dennes forbindelsesofficer.  

Efter krigen nedsatte Lillelund sig med sit eget firma i au-
tobranchen, hvor han var aktiv til sin død. Han var medlem 
af en række foreninger, bl.a. Ligaen for Tolerance, Dan-
marks komité for Sovjets jøder og Dansk Israelsk Selskab. I 
modstandskredse har der i efterkrigstiden været nogen 
diskussion om Lillelunds position i Holger Danske, som han 
hævdede at være “far” til. Lillelunds “faderskab” er reelt 
for Holger Danske II og til dels for Holger Danske III, mens 
stiftelsen af Holger Danske i udelukkende kan tilskrives 
Josef Søndergaard (“Tom”).  

På Frihedsmuseets hjemmeside (Modstandsdatabasen) er 
der adgang til flere radiointerviews med Jens Lillelund, 
bl.a. et om sabotageaktionen mod Forum, hvor han arbej-
dede sammen med Flammen og Citronen, samt et inter-
view med det medlem af Holger Danske, der stod for likvi-
deringen af Hedvig Delbo.  

Et brev fra Hedvig Delbo, hvor hun beder en bekendt videre-

give en besked til ’John’ elle ’Finsen’ om at ringe til hende 
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Svend Egil Thiede (33-511) 
Født 15.10.1924 
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI (København), 
København: Afsnit 1 (Havnen), Frihavnskompagniet, Søløjt-
nant Heisterbergs deling 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
 
Friedleif Worm Sørensen (48-11) 
Født 08.02.1908, Murersvend 
Tilknytning til undergrundshæren: Region V (Sjælland), 
Holbæk Amt, Holbæk Distrikt, 5. Kompagni 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 

Paul Arvid Dornonville de la Cour  (69-33) 
Født 09.11.1902, Digter og forfatter  
Tilknytning til undergrundshæren:  Region VI (København)  
Organisationstilknytning: DKP  
Modstandsaktivitet: Almen illegal aktivitet bl.a. litteratur 
Flugthjælp og Illegal presse  
  
Willy Frits Hellner (69-42) 
Født 1905, Adjunkt 
Organisationsaktivitet: Dansk Samling, Frit Danmark, Mor-
genbladet 
Modstandsaktivitet: Var fra 1940 leder af Dansk Samling i 
Roskilde og senere med i transportarbejde. 
Fra 11.1944 til 27.4.45 flygtet til Sverige 
Indtrådte i redaktionen af det illegale Morgenbladet og 
efter befrielsen en overgang redaktør af dette som legalt 
dagblad. 
 

Andrew David Kronborg Jensen (22-326) 

Født 03.03.1914, Slagtersvend 
Tilknytning til undergrundshæren: Region II (Midtjylland), 
Sektion L, Horsens Distrikt (L) , Deling Ulbrichsen 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
 
Uffe Baadh (23-214) 
Født 07.08.1923, Musiker 
Tilknytning til undergrundshæren: Den Danske Brigade, 
Pionerkommandoet. Fra 05.04.1945, mødt i Brigaden. 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
 

Jørgen la Cour-Andersen  (23-352) 
Født 12.08.1928, Gymnasieelev  
Tilknytning til undergrundshæren:  Region V (Sjælland), 
Roskilde Amt, Roskilde Styrken, 3. Kompagni, 3. Deling, 1. 
Gruppe  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  

Poul la Cour Brandt  (33-22) 
Født 13.08.1900, Direktør 
Tilknytning til undergrundshæren: Region IV (Fyn), Middel-
fart Afsnit, 14. Deling  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  
 
 
 
 

Øvrige slægtninge der deltog i modstandsarbejdet *) 

*) Baseret på søgninger i Frihedsmuseets Modstandsdatabase og Slægtsbogen. Der kan være øvrige slægtninge, 
der har deltaget i modstandsarbejdet, uden at vi kender til det. 
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Poul la Cour Møller (74-51) 
Født 26. maj 1913,  Landmand 
Tilknytning til undergrundshæren: Region III (Sydjylland), 
Sønderborg Distrikt, Kompagni B 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  

Christian Børge Jansen (77-34) 
Født 05.07.1915, Postassistent 
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI (København) 
O.2: Detachement Slotsholmen, Afsnit II, 2. Kompagni 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
 

Bent Hoffmann Dornonville de la Cour  (77-36) 
Født 20.08.1921, Delingsfører 
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI (København), 
København: Afsnit 5 (Frederiksberg-Valby-Vesterbro)  
Stabskompagniet, 2. Deling  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  
 

Nicolaj la Cour Overgaard (69-43) 
Født 18.04.1906, Inspektør  
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI 
(København), København: Afsnit 4 (Amager = AMPA), C.1  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  
 

Peter Hagmund Hansen  (69-45) 
Født 01.07.1901, Redaktør og forfatter   
Tilknytning til undergrundshæren:  Region V (Sjælland) 
Medlem af lokalkomite  
Organisationstilknytning: Dansk Samling  
Modstandsaktivitet: Almen illegal aktivitet (fængslet)  
Lokalkomite: Medlem af Roskilde Lokalkomite som re-
præsentant for Dansk Samling. 
 

Richard Dornonville de la Cour  (71-33) 
Født 24.11.1918, Løjtnant af Reserven 
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI 
(København), Ledergruppen, O.1 Gruppe Dahlberg, Offi-
cersskolens Udrykningskommando, 1. Kompagni, 1. De-
ling  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  
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Kai Holbek (77-63) 
Født 12.07.1918, Kornet og civilingeniør  
Tilknytning til undergrundshæren: Den Danske Brigade, 4. 
Bataljon. 23.03.1945 Ankommet til Sverige. 07.04.1945 
mødt i Brigaden. 25.04.1945 tilknyttet panserværnskom-
pagniet. 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
 
 

Knud Tybjerg (79-62) 
Født 01.05.1903, Kirkegårdsinspektør 
Modstandsaktivitet: Modtagegruppe - Ansvarlig for mod-
tagepladserne på Hjelm Hede og ved Stoholm 
 
Niels Christian la Cour Andersen  (80-42) 
Født 30.03.1907,  Landsretssagfører, Cand. Jur.  
Modstandsaktivitet:   
Flugthjælp - Bistod finansielt og tillige personligt ved jøde-
transporterne til Sverige 
Finansiering af modstandsbevægelsen i øvrigt  
Kontaktperson mellem illegale kredse og justitsministeriet  
Illegal presse - Forretningsfører for Frit Danmark  
I redaktionen på Frit Danmarks nyhedstjeneste 
Mellemled mellem Federspiel og "Firmaet" = en kontakt til 
modstandsbevægelsen.  
Arresteret i december 1942. Løsladt  
Fra 23.07.1944 under jorden efter at have undgået anhol-
delse.  
 
 
 
 
 

Peter Holger la Cour Freiesleben (77-42) 
Født 29.07.1914, Forvalter 
Tilknytning til undergrundshæren:  Region IV (Fyn), Kerte-
mindeafsnit, Madelung-gruppen 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
 
Ole Gunnar la Cour Freiesleben  (77-44) 
Født 13.11.1921  
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI (København), 
København: Afsnit 1 (Havnen), Korps Aagesen, 1. Bataljon, 
2. Kompagni  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  
Peter Holger la Cour Freiesleben  
Født 29.07.1914 Død 30.05.2000 Forvalter Region IV (Fyn) 
Tilknytning til undergrundshæren  
Region IV (Fyn), Kerteminde Afsnit , Madelung-Gruppen  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe  
 
Hans Jacob Flemming Freiesleben (77-51) 
Født 09.07.1913, Kaptajnløjtnant 
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI (København) , 
O.1 Gruppe Dahlberg, Officersskolens Udrykningskom-
mando, Staben 
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 

Finn Dornonville de la Cour  (77-61) 
Født 22.08.1923, Stud.Polyt. 
Tilknytning til undergrundshæren: Region VI (København) , 
O.1 Gruppe Dahlberg, Polyteknikerafdelingen, 3. Kompag-
ni, 1. Deling  
Fra 29.08.1943, Interneret i Holbæk, siden Stalag & i 
Næstved frem til 12. okt. 1943  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 
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Jens Kristian la Cour Madsen  (80-67) 
Født 29.07.1917, Gårdejer  
Tilknytning til undergrundshæren: Region III (Sydjylland), 
Vejen Distrikt  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe 

Jens Peter la Cour Madsen  (80-60) 
Født 03.05.1921  
Tilknytning til undergrundshæren: Region I (Nordjylland), 
Vendsyssel Sektion, Hjørring Distrikt  
Modstandsaktivitet: Militærgruppe, sabotageleder  
  
 
Alex Haslund (114-211) 
Født 25.03.1905, Politiadvokat 
Modstandsaktivitet: Industrisabotage 
På Frihedsmuseets hjemmeside (Modstandsdatabasen) er 
der adgang til et langt radiointerviews med Alex Haslund. 
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Ved en festlig sammenkomst  
den 8. september 1945  

sang medlemmerne af Pindstrupgruppen denne sang: 
 

Melodi: Lilli Marleen  

Den eneste tyske, som er tilladt blandt de allierede tropper 
 

Inden mosset vokser på vort venskabsbånd, 
mødes vi nu atter i kammeratlig ånd. 
Den tid, hvor i kamp vi sammen fandt, 
desværre alt for hastigt svandt. 
Ak ja, min gamle ven, 
hvor glider vi mon hen? 
 
Gøring, Frick og Himmler og Herr Ribbentrop, 
venter på at dingle i hver sin hampestrop. 
Er Adolf monstro i sikker havn,  
med sin maitresse Eva Braun? 
Ak ja, min gamle ven, 
hvor glider vi mon hen? 
 
Hvodden går det i vor egen andedam? 
Får vi på de herrer forrædere mon ram? 
Men nej, de har alle vinger på, 
og øjnene er uskyldsblå. 
Ak ja, min gamle ven, 
hvor glider vi mon hen? 
 
Har du været HIPO eller Schalburgmand, 
tro da ej at retten vil lyse dig i band. 
Er dommeren blot tilpas senil, 
bli’r du kendt fri med venligt smil. 
Ak ja, min gamle ven, 
hvor glider vi mon hen? 
 
Dagen er så stille, natten er så trist. 
Engestoft den stakkel er kronisk pessimist. 
Men da han var aktiv sabotør, 
var fyren skam i fint humør. 
Ak ja, min gamle ven, 
hvor glider vi mon hen? 
 
P. la Cour er osse blevet os lidt tam. 
Han var i vigeur når plastikken han fornam. 
Ak, livet er lutter øllebrød, 
nu sprænger han kun mosens stød. 
Ak ja, min gamle ven, 
hvor glider vi mon hen? 

 
(Der var 8 yderligere vers, der beskrev gruppens resterende medlemmer) 


